
На Витебщине в среднем отменяется  
только одно гражданское дело из 500 расмо-
тренных 

В Витебске прошло совместное заседание 
президиума областного суда и коллегии глав-
ного управления юстиции облисполкома, на 
котором была проанализирована работа су-
дов области за 2008 год.

Председатель областного суда Тадеуш Во-
ронович прежде всего  отметил, что в послед-
ние годы сохраняется тенденция уменьшения 
количества поступивших в суды уголовных 

дел при одновременном увеличении граж-
данских и административных. К примеру, 
гражданских исков судами области в минув-
шем году рассмотрено на 15% больше, чем в 
2007-м. Количество административных дел, 
которое еще год-два назад исчислялось 20-
30 тысячами, в 2008-м превысило 60 тысяч. 
К сожалению, сказал Т. Воронович, админи-
стративные дела еще не всегда рассматри-
ваются с должным вниманием. Некоторые 
судьи относятся к ним «снисходительно», от-
давая приоритет уголовным и гражданским. 

Поэтому будет принят целый комплекс мер, 
направленных на повышение качества рас-
смотрения административных дел, начиная с 
оформления протоколов и заканчивая слуша-
ниями в судах.

В целом, по мнению Т. Вороновича, су-
дебная система области работает стабильно, 
обеспечивает справедливую и полноценную 
защиту прав и интересов граждан. Подтверж-
дением этого является и низкий процент от-
мененных в 2008 году вышестоящими суда-
ми приговоров по уголовным делам (0,7%) 
и решений по гражданским (0,2%). Стоит за-
метить, что в прошлом году судами области 
вынесено 36 оправдательных приговоров, 
т. е. на 6 больше, чем в 2007-м. Количество 
лиц, приговоренных к лишению свободы, со-
кратилось с 27,8% до 21,5% от общего числа 
осужденных. В абсолютных цифрах это на 700 
человек меньше. Вместе с тем, подчеркнул 
Тадеуш Валентинович, судам области нужно 
повышать оперативность своей работы, из-
бегать в ней волокиты и формализма, ведь 
такие факты еще встречаются.

Отменить решение с уда первОй инстанции малОверОятнО
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Гарадоцкай 
улады...
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Аб’явА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты “Гасцінец” 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Гасцінца” па-
чынае змяшчаць бяплатныя 
абвесткі. Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце купон або 
патэлефануйце ў рэдакцыю.

Рэдакцыя абвяшчае конкурс 
чытачоў “І такое  бывае!”. 
Удзельнікаў Рэдакцыя паве-
дамляе, што  конкурс чытачоў 
“І такое  бывае!” працягва-
ецца. Удзельнікаў конкурсу 
чакаюць прызы, а пераможцу 
--  сюрпрыз! Матэрыялы да-
сылайце на адрас рэдакцыі. 
Матэрыялы магчыма дасы-
лаць да 1 сакавіка. Вынікі кон-
курсу будуць палдведзены да 8 
сакавіка.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абаро-
не права і пошуку бясплатных 
юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Гасцінец”.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 

Аляксандра Жыткевіча, маладога 
спецыяліста з Бычыхі, судзьдзя пастанавіў 
скіраваць на псыхіятрычную экспэртызу, 
перш чым разглядаць далей крымінальную 
справу, ініцыяваную супраць яго раённай 
пракуратурай.

Спадара Жыткевіча, фэльчара-стаматоляга 
Бычыхінскага ФАПу, вінавацяць у атрыманьні 
незаконнага ўзнагароджаньня ад пацыентаў. 
Падставай для завядзеньня крымінальнай 
справы сталіся запісы ў кнігу скаргаў, зро-
бленыя мясцовым жыхаром праз два месяцы 
пасьля прыёму. Зьявіліся яны якраз пасьля 
таго, як Аляксандар Жыткевіч стаў незалеж-
ным назіральнікам на мясцовым выбарчым 
участку на выбарах у Палату прадстаўнікоў.

ПРЫВАТНЫЯ АБ’ЯВЫ 
Прадам:

Цытата 
нумара:

Нельга ўладарыць 
і быць нявінным.

Антуан Сен-Жуст

Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

вынікі апытання на http://haradok.belarda.org: 
Чаму Гарадоцкі райвыканкам не дазваляе сходы, пікетаванні ў Гарадку?

Баіцца апазіцыі ............................................................................................. 50%
Дзейнічае па-камуністычнаму ............................................................... 25%
Не разумее праў чалавека ...................................................................... 10%
Забарона дасылаецца з Віцебску ......................................................... 15%

Сёння жыхары Гарадка мелі б біятлонны 
стадыён з лыжнай і лыжаролернай трасай.

Менавіта такое даручэнне ў снежні 2006 
году даў Гарадоцкі райсавет Гарадоцкаму 
райвыканкаму, дзеля рэалізацыі Прагра-
мы развіцця горада Гарадка на 2006-2010 
гады. Ніхто з дэпутатаў не галасаваў су-
праць, ды і большасць з іх  працягнула зна-
ходжанне з мандатамі і на наступны тэрмін. 
Таксама не змянілася і кіраўніцтва мясцо-
вай  улады, як быў старшынёй райсавета  
Беляеў, так і застаецца да гэтага часу. Як 
быў старшынёй райвыканкама Мароз, так 
і застаецца да гэтага часу, пераадолеўшы 
першую дзесятку свайго кіравання.

Толькі за гэты час не было чуваць ні пра 
якія деянні райвыканкама па будаўніцтву 
біятлоннага стадыёна і лыжных трас. Нао-
гул, ў 2007 годзе гасцініца “Раўбічы”  спыніла 
сваю дзейнасць і пуставала ўвесь 2008 год. 
Дарэчы і фізкультурна-аздараўленчы ком-
плекс Гарадоцкай птушкафабрыкі не вядзе 
ніякай працы па месцы жыхарства гарад-
чан.

Па праграме сацыяльна-эканамічнага 
развіцця Гарадка на 2006-2010 гады пла-
навалася выдаткаваць на гэтыя мэты 
каля 950 мільёнаў рублёў у 2007-2008 га-
дах. Дадзеная лічба была сагласавана са 
старшынём камітэта эканомікі Віцебскага 
аблвыканкама Г. Грэбневым, але пасля са-
гласавання лічбы справа затухла. Не вядо-
ма жыхарам Гарадка і аб тым, ці трапіла 
будаўніцтва біятлоннага стадыёна ў аблас-
ны план паляпшэння матэрыяльнай базы 
для заняткаў фізкультурай і спортам, які 
зацвердзілі на Віцебшчыне ў мінулым годзе. 
Пра гэта Гарадоцкі райвыканкам маўчыць. 
Маўчыць і не дазваляе выбаршчыкам Га-
радка правесці сход, каб паставіць гэтае 
пытанне перад старшынёй Гарадоцкага 
райвыканкама Анатолем Марозам.

Л. Антонаў.

уладу аБІраць ГрамадЗянам!
У народзе кажуць, што рыба гніе 

з галавы. З гэтай мудрасцю спра-
чацца не выпадае. Усё роўна, што 
плявацца супраць ветра. Нравы, 
якія існуюць уверсе аднаўляюцца 
ўнізе. Калі уверсе квітнее хамства, 
то ўнізе яно буяе. Калі зверху да-
юць каманду вызваліць забойцаў, 
то ўнізе заяўляюць: “Я – закон!”.

Зараз народ пазбаўлены свай-
го неад’емнага права – выбіраць 
сабе ўладу. Пазбаўлены праз 
сістэму фармавання паслухмяных 
выбарчых камісій, адмаўленне  

ў праве доступа да свабоднай 
інфармацыі, адміністратыўны і 
крымінальны ціск на іншадумцаў.

Створаная сістэма пачварна. 
Гэта сістэма пазбаўляе грамад-
зян ініцыятывы, права выбару. І 
гістарычна асуджана на паразу, 
знікненне, як раней знікла пач-
варная камуністычная сістэма. 

Але нам усім выпала вы-
прабаванне --  жыць ў гэтай 
сістэме ўжо больш дзесяці 
гадоў. “Чарка і шкварка з па-
трыманай інамаркай” стала дэ-

факта ідэалогіяй беларусаў. Каб 
жыць паўнавартасна – не быць 
шрубікамі, каб людзьмі звацца, 
каб не трэсціся перад звальнен-
нем ад самадурства начальства, 
то  трэба канешне, пазбавіцца 
ад асобы, якая займае пасаду 
кіраўніка краіны.

І першае, што трэба зрабіць пас-
ля адхіленне ад улады гэтай асобы 
– правесці свабодныя, дэмакра-
тычныя выбары кіраўнікоў улады. 
Толькі рэальна абраны старшыня 
мясцовай улады будзе слухаць 

парады чытачоў раённай газеты. 
Толькі рэальна абраны кіраўнік 
будзе адчуваць адказнасць перад 
выбаршчыкамі. Толькі рэальна 
абранае кіраўніцтва будзе разу-
мець неабходнасць незалежнай 
судовай  улады, якая не залежыць 
ад “тэлефоннага” права. Толькі 
пры сістэме дэмакратычных 
выбараў грамадзяне рэальна бу-
дуць гаспадарамі свайго лёсу.

Іншага не дадзена. І да гэтага 
трэба прыйсці разам.

Леанід Гаравы.

         3- х комнатную кааператыўную кватэру. 
Танна. Звяртацца: 216-17-09 (мабільнік)
  Дом па вул. Сабалеўскага, агульнай 
плошчай 64 кв.м. МТС – +375336112399

Юнак здыме кватэру недалёка ад 
тэхнікума. +375295903759 (Аляксей)

Судовы працэс распачаўся па месцы жы-
харства падсуднага — у вёсцы Бычыха Гара-
доцкага раёну. Тамтэйшы вясковец Аляксей 
Кулік, які зрабіў запіс у кнізе скаргаў пра нібыта 
нядобрасумленную працу маладога фэльчара, 
на суд не зьявіўся.

Малады адмысловец-стаматоляг Аляксан-
дар Жыдкевіч, які толькі летась пачаў сваю 
працоўную дзейнасьць, лічыць захады праку-
ратуры супраць яго перасьледам за актыўную 
грамадзкую пазыцыю.

Яму інкрымінуюцца чатыры эпізоды быццам 
бы атрыманьня незаконнага ўзнагароджаньня. 
Абвінавачаньне выстаўлена па артыкуле 433 
Крымінальнага Кодэксу. Пакараньнем павод-
ле гэтага артыкулу можа быць абмежаваньне 
волі да 5 гадоў або пазбаўленьне волі на такі 
самы тэрмін.

Пытаньне пра неабходнасьць мэдычна-
га абсьледаваньня Аляксандра Жыдкевіча 
паўставала яшчэ падчас сьледзтва, але пра-
куратура адмовілася даць падазраванаму 
накіраваньне ў псыхіятрычны шпіталь. Падчас 
сёньняшняга пасяджэньня судзьдзя Ўладзімер 
Гладкоў задаволіў адпаведнае хадайніцтва 
абаронцы падсуднага Ірыны Бернік.

Гарадоцкі сябар руху “За свабоду” Леанід 
Гаравы, дапушчаны да ўдзелу ў працэсе ў 
якасьці грамадзкага прадстаўніка падсудна-
га, лічыць судовы працэс супраць мясцовага 
актывіста яшчэ адным цяжкім жыцьцёвым вы-
прабаваньнем для маладога чалавека, які ў 
дзяцінстве страціў маці і бацьку, выхоўваўся ў 
Езярышчанскім інтэрнаце і цяпер паспрабаваў 
адстойваць свае грамадзянскія правы. 

Бясплатная аБвестка
Змест аБвесткі ( аБ чым аБвестка і каардынаты)_____________________________________
_________________________________________________________________
_________________________________________________________________
_________________________________________________________________
_________________________________________________________________
_________________________________________________________________
даныя аўтара: проЗвішча , імя, кантактны адрас аБо тэлефон (імя , проЗвішча ў аБвестцы не укаЗваюцца)
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Сегодня в большинстве развитых 
стран молодёжь не знает такое зуб-
ная боль, а люди среднего возраста не 
стесняются широко улыбаться, пото-
му что воплощают в жизнь новейшие 
рекомендации учёных-стоматологов. 
К сожалению, почти каждый белорус 
страдает пародонтозам или кариесом 
зубов. Бывает, и тем, и другим одно-
временно. О том, почему Витебская об-
ласть не исключение, наш разговор с 
главным врачом Витебской областной 
стоматологической поликлиники Васи-
лием Варгановым. 

- василий васильевич, из-за чего у 
витебчан такие плохие зубы?

- В Беларуси, а в особенности у на-
селения Витебской области, ситуация 
не простая. Причин болезни зубов три. 
Первая: мы находимся в зоне, где при-
родная вода слабо обогащена фтором 
- микроэлементом, который обеспе-
чивает устойчивость зубов к воздей-
ствию микрофлоры. В водах нашего 
региона всего лишь 0,25мг фтора на 
литр при норме 1мг. Вторая причина - 
это чрезмерное употребление углево-
дов: картошки, сладостей и так далее. 
Иными словами, несбалансированное 
и нерациональное питание. В Белару-
си мало употребляется растительной 
пищи, фруктов и овощей. В углеводах 
же всё зло для зубов. В организме они 
расщепляются на дисахариды, кото-
рые легко усваиваются микрофлорой 
(бактериями) и перерабатываются в 
органические кислоты. Они-то и воз-
действуют на эмаль зуба, в результате 
чего возникает кариес. Третья причина 
- отсутствие достаточной гигиены по-
лости рта. Особенно это касается жите-
лей сельской местности. 

- Со второй и третьей причиной 
хоть как-то можно справиться в ин-
дивидуальном порядке. А как ре-
шить задачу с водой?

- Хороший вопрос. Она может ре-
шиться фторированием питьевой воды. 
И это четверть века назад в Витебске 
пытались сделать. Но коммунальщики 
категорически отказались от предло-
жения так как фтор разрушает водо-
проводные трубы. К тому же техноло-
гия очень дорогая. Не надо забывать 
и о том, что избыточное употребление 
фтора тоже приводит к заболеванию 
зубов, так называемому флюорозу. Мы 
сейчас широко пользуемся (в разумных 

пропорциях) фторированными пище-
выми продуктами, в том числе солью. 

Рекомендуем для снижения заболе-
ваемости кариесом зубов фториро-
ванные зубные пасты. Их надо исполь-
зовать с детского возраста, когда идёт 
формирование тканей зубов. Но посто-
янно применят только фторированные 
пасты нельзя. Их нужно периодически 
заменять на пасты, содержащие дру-
гие микроэлементы. Даже у здорового 
человека должно быть постоянно три 
вида паст: с фтором, антисептическими 
свойствами, отбеливающим эффектом. 
Чередуя их, можно добиться успеха.

- Чем можно объяснить большие 
очереди к врачам-стоматологам?

- Первое - высока заболеваемость ка-
риесом. Увеличилось количество лю-
дей с пародонтозом, болезнью дёсен. 
Врачи-стоматологи, как и другие ме-
дики, могут улучшить ситуацию не бо-
лее чем на 10% остальное за другими 
факторами: наследственность, условия 
труда, культура жизни, питание и так 
далее. К примеру, у работников кон-
дитерских цехов стопроцентное пора-
жение зубов кариесом. Второе - в Ви-
тебске не хватает стоматологической 
поликлиники на 50 рабочих мест, что 
бы обеспечить горожан нормативным 
обслуживанием, то есть 5,5 ставки вра-
чей стоматологического профиля на 10 
тысяч населения. На сегодняшний день 
в Витебске работают 230 врачей стома-
тологического профиля, а в области - 
680. всего не хватает 145 врачей стома-
тологов (в том числе в городе -50). Это 
очень много.

- Чистка зубов утром - для красоты, 
а на ночь - для здоровья. Это так?

- Зубы нужно чистить как минимум 
два раза в день и после каждого при-
ёма пищи обязательно полоскать рот. 
Не зазорно применять зубочистки и 
другие приспособления. Самым луч-
шим подарком, я считаю, красивые 
зубы. Поэтому, когда иду в гости, дарю 
зубную пасту и щётку. Мы порой с за-
вистью смотрим на роскошные, сияю-
щие белоснежной эмалью зубы киноз-
вёзд или эстрадных певцов, а кое-кто 
мечтает иметь такую же голливудскую 
улыбку. Но не надо забывать, что это 
искусственный «парад». Берегите зубы 
смолоду.

в. САХАРов.

НеМНоГо о ПРобЛеМАХ НАшиХ Зубов

“ЛевЫ” ТЭХАГЛяД

леЧение ЗуБОв БеЗ БОли

На витебщине будет 
свой ЛТП? 

Два года назад Городокские стра-
жи порядка возбудили уголовное 
дело в отношении Татьяны М., которая 
по сигналу «доброжелателя» подозре-
валась в сводничестве. Дескать, орга-
низовала молодица притон на своём 
частном предприятии.

Пикантность этого обстоятельства 
заключается в том, что «сигнал» посту-
пил... от милиционера, которого отец 
Татьяны однажды побил за то, что тот 
приставал к его дочке. Коллеги выше 
рангом, узнав, что их подчинённый 
занимается, мягко говоря, неблаго-
родными делами, закрыли глаза. А 
зря. Вскоре «стукач» был уволен из 
органов, правда, по иным обстоятель-
ствам...

Но милицейское расследование 
по делу Татьяны М длилось почти два 
года. Можно представить, сколько 
горя натерпелась женщина: допросы, 
объяснения, протоколы и т.д.

И вот в декабре 2008 года следо-
ватели «обрадовали» подозреваемую, 

мол, факты не подтвердились...
«А где деньги, которые сыщики Го-

родокского РОВД изъяли при обыске?» 
- заявила Татьяна, подписывая «отказ-
няк». Заместитель начальника Витеб-
ского УВД только пожал плечами, но 
пообещал во всём разобраться.

Разбирается.
А Татьяна М. тем временем, вспо-

минает, сколько же тысяч (российских 
и белорусских) рублей «прикармани-
ли» люди в погонах?! И прикидывает 
в душе, что денег хватило бы на без-
бедную жизнь, как минимум на месяц. 
Даже с малолетним сыном.

Ну, а про бутылку с шампанским, 
которую «сыщики» умыкнули виде 
вещдока, бывшая «уголовница» не хо-
чет вспоминать. Не надеется на её воз-
вращение. Видать, шипучее вино уже 
давненько кем-то выпито.

И наглухо забыто, как впрочем, и 
об изъятых коллекционных двухдол-
ларовых купюрах...

в. САХАРов.

Арганізавалі ў Гарадку і віцебску 
маладыя людзі, массава прадаваўшы 
фікціўныя штампы ў  талоны тэхнічнага 
агляду.

У студзені супрацоўнікі ДАІ з Віцебска і 
Воршы арганізавалі ў Гарадку масавую пра-
верку ў аўтааматараў талонаў тэхнічнага 
агляду. Падставай для праверкі стала папя-
рэдняе выяўленне ў кіроўцаў Гарадоцкага 
раёна і Віцебска больш дзесятка фальшывых 
адзнак тэхнічнага агляда за 2008 год.

Па нашай інфармацыі вырабам фальшы-
вых адзнак займаліся маладыя людзі з Га-
радка і Віцебска, адзін з якіх  дакладна меў 
дачыненне да органаў правапарадку. Спра-
ва фальшывых штампаў была пастаўлена на 

канвейр. Паслугамі фальшывых тэхаглядаў 
пакарысталася каля сотні аўтааматараў на 
тэрыторыі дзвюх адміністратыўных адзінак. 
У Гарадку такіх фальшывак выяўлена каля 
50, а у Віцебску каля 30. Кошт паслугі вагаўся, 
але ў сярэднім складаў больш ста тысяч 
беларускіх рублёў.

Зараз у адносінах да стваральнікаў “ле-
вых” тэхаглядаў вядзецца следства. Дадзеная 
незаконная дзейнасць прыдугледжвае адказ-
насць, як мінімум па арт. 380 Крымінальнага 
Кодэксу: “Падробка, выраб, выкарыстанне 
або збыт падробленых штампаў, пячатак, 
бланкаў”, што максімум цягне абмежаванне 
свабоды да пяці гадоў, або пазбаўленне волі 
да трох.

В январе Президент Беларуси под-
писал указ о создании в Витебске 
лечебно-трудового профилактория 
примерно на одну тысячу мест.

 Если будет финансирование, учреж-
дение откроется уже в этом году. Всего 
в Беларуси сейчас действует 4 ЛТП (3 
мужских и 1 женский).

За последние три года примерно на 
треть возросло количество людей, на-
правляемых на лечение в учреждения 
данного профиля. Если в 2005 году в 
ЛТП попали 522 жителя Витебщины 
(из них 45 женщин), то в 2008-м – 833 
(220 женщин). Это связано с тем, что 
милиция, учреждения здравоохране-
ния, суды активизировали работу по 
направлению алкоголиков в лечебно-
трудовые профилактории.

Поэтому органы внутренних дел вы-
ступили с инициативой открыть ЛТП в 
Витебской области. Ведь этапирование 
большого числа людей на Гомельщину 
(почти 400 километров в одну сторону) 
или Могилевщину (более 200 киломе-
тров) – это очень большие затраты.

Витебский ЛТП откроется на улице 
Гагарина, на базе бывшего учебного 
заведения закрытого типа (спецшкола 
№13) и будет принимать только муж-
чин. 

Согласно Закону «О мерах прину-
дительного воздействия в отношении 
хронических алкоголиков и наркома-
нов, систематически нарушающих об-
щественный порядок или права других 
лиц», срок нахождения в ЛТП варьи-
руется от года до полутора лет. Мате-
риалы для направления алкоголика в 
профилакторий собирает участковый 

инспектор милиции. Работа эта хло-
потная – оформление всех документов 
на одного человека обычно занимает 
около полугода, и многое здесь за-
висит от активной позиции родствен-
ников, которым пьяница и дебошир 
усложняет жизнь. Решение о направ-
лении в профилакторий принимает суд 
в рамках гражданского производства. 
Направляются туда люди, состоящие 
на учете в психоневрологическом дис-
пансере как хронические алкоголики, 
совершившие в течение года не менее 
трех административных правонаруше-
ний. По словам Андрея Захарова, в 
числе женщин, направляемых в ЛТП, 
в основном матери, лишенные роди-
тельских прав и обязанные возмещать 
государственные расходы на воспита-
ние детей. Многие из них уже опусти-
лись настолько, что ни физически, ни 
психологически не в состоянии рабо-
тать, даже если их трудоустраивают 
принудительно.

ЛТП – не тюрьма, а закрытое лечеб-
ное учреждение. После двухмесячного 
карантина пациенты зачастую работа-
ют вне ЛТП, за ними наблюдают врачи-
наркологи. Тем не менее, согласно ста-
тистике, излечивается от алкоголизма 
не более 15-20% пациентов лечебно-
трудовых профилакториев. Впрочем, 
сотрудники милиции отмечают, что 
после пребывания в ЛТП хронические 
алкоголики становятся «тихими» и на-
много более законопослушными.

 
Из материалов газеты  

«Народное слово»

В краже скота состава преступления 
не усмотрено: в Россию не добрались... 

Северная глубинка Витебщины грани-
чит с Россией. Самая оживлённая трасса - 
Одесса-Санкт-Петербург проходит через 
Городокский район. В Езерище имеется 
таможенный пост, где проверяется вво-
зимый и вывозимый груз. Правда, кое-
кому хочется попасть к соседям лесными 
дорогами, минуя таможенный контроль. 
К примеру, на днях их совхоза им. Сверд-
лова вывозилось 10 коров на трёх трак-
тирах. Путь в Россию лежал по деревне 
Панкры, оттуда уже до российской ското-
бойне - рукой подать. И никакого контро-
ля. К счастью, «крадёж» с бурёнками был 
остановлен стражами порядка Городок-
ского РОВД.

Материалы были направлены в Хозяй-

ственный суд Витебской области. Юри-
сты, рассмотрев дело, пришли к выводу, 
что нет состава преступления со стороны 
руководства совхоза, так как преступле-
ние не совершилось: не успели пересечь 
границу. Возвращены трактористам и во-
дительские удостоверения. Выходит, зря 
старались люди в погонах, не спали всю 
холодную зимнюю ночь, карауля наруши-
телей таможенных прав.

Рабочие совхоза им. Свердлова 
утверждают, что коровы из хозяйства 
частенько вывозились в Россию. Не ис-
ключено, окольные дороги вызваны не-
желанием платить таможенные налоги. 
Или выручку за говядину класть мимо со-
вхозной кассы, но по желанию

в. САХАРов.

делО лОпнулО, а денеЖКи тЮ-тЮ

«КРиМиНАЛЬНЫе» 
ПАНКРЫ
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ПоХоД ЗА “буЛоЧКАМи»
Александр Лукашенко уехал на 2 дня в 

Москву. За старшего в стране остался 
глава администрации Владимир Ма-

кей. Страна об этом, очевидно, не догадыва-
лась, и в первый день отсутствия Лукашенко 
– 3 февраля – в разнос почему-то не пошла. 
Обошлось без ЧП, массовых протестов, за-
бастовок и прочих форс-мажорных событий, 
при разруливании которых потребовалось 
бы проявить в полной мере качества руково-
дителя страны.

Не было и желания чего-нибудь замутить – 
на улице стоял крепкий мороз.

Следующий день – среда, 4 февраля – и во-
все начался уныло. Первый замглавы админи-
страции Наталья Петкевич укатила в нацби-
блиотеку – ей пришлось участвовать, судя по 
первым откликам участников, в профанации 
под громким названием «Законодательство 
о СМИ как фактор развития национального 
информационного пространства» – круглый 
стол, организованный ради галочки для пред-
ставителей ОБСЕ и Еврокомиссии с участием, 
в том числе, и представителей негосудар-
ственных СМИ.

Поиграть в «ладушки» было не с кем. И 
Макей решил проветриться, тем более что 
на улице по сравнению с предыдущим днем 
изрядно потеплело, да и поводов для актив-
ности в стране больше чем достаточно. По-
скольку главу администрации ассоциируют с 
молодой командой либералов, Макей по по-
нятным причинам остановился на директиве 
№2 (не с пьянством же ему бороться) – той 
самой, в которой написано много красивых 
и правильных слов о дебюрократизации и 

одном окне, но не хватает раскрасок, раскла-
док, пазлов, загадок и инфографики.

Он сконцентрировал взгляд на потолке и 
ткнул пальцем в карту Минска. Не повезло 
Ленинскому району. Макей неспешно собрал-
ся и, выходя, сказал секретарю, что идет за 
булочками. Секретарь автоматически схвати-
лась за трубку телефона, а в ее глазах читался 
вопрос: «Зачем, куда, кого, за что?».

Глава админи-
страции якобы во-
прос не заметил, 
лишив подчинен-
ных возможно-
сти «зачистить от 
н е п р и я тн о с те й » 
предполагаемое 
место посещения.

В поисках було-
чек Макей заглянул в расчетно-справочный 
центр по улице Свердлова, 19. Там он осмо-
трел информационный стенд, который, кто бы 
сомневался, не соответствовал требованиям. 
Но стенд – стендом, глава администрации не 
обнаружил «одного окна». Вернее, оно, окно 
было на месте, но надписи типа «все ушли 
на обед» или «технологический перерыв с 
11-00… (по-видимому, до обеда)», хоть как-
то демонстрирующей заботу о гражданах, на 
прибитых крест-на-крест досками не красова-
лось.

Макей решил подождать – солдат спит, 
служба идет. Ждать пришлось 20 минут.

«Нифигасе», - отметил для себя Макей и 
пошел дальше искать булочки. По извест-
ной лишь ему самому логике он заглянул в 

госпредприятие ЖЭС-4. Нифигасе обнару-
жилось и там: директора ЖЭСа не было на 
рабочем месте, хотя в графике значилось 
время для приема граждан. По-видимому, за 
булочками отправились и большинство его 
подчиненных. Глава администрации решил 
спросить у толпившихся посетителей, за чем 
очередь. И услышав в ответ жалобы на грубое 
отношение к народу отсутствовавших в ра-

бочее время госработников, 
понял, что очередь явно не 
за булочками.

Дожидаться на этот раз он 
стал, так и с голоду опухнуть 
можно. Макей, уходя, лишь 
мельком взглянул на инфор-
мационный стенд, догадыва-
ясь что и там ничего интерес-
ного не прочитаешь.

Поиск булочек затягивался, а потому Макей 
решил пойти напролом – поинтересоваться в 
администрации Ленинского района, где же их 
продают. Макей уже начал было жалеть, что 
не спросил у своего секретаря, где их можно 
купит. Может и ходить бы не пришлось по за-
валенным снегом улицам.

В администрации района царило уже зна-
комое «нефигасе»: не соблюдался график 
личных приемов граждан начальниками 
структурных подразделений администрации 
района, отсутствовали записи в журналах 
приема посетителей.

На информационном стенде администра-
ции можно было узнать немало пикантностей 
из жизни мировых звезд, но только не о дея-
тельности самой администрации. Отсутство-

вала и информация о местах продажи було-
чек.

Макей начал терять терпение. Он зашел в 
кабинет к руководителю районной админи-
страции Александру Борисенко и выплеснул 
ему в лицо свое негодование: «Есть четкие 
правила, определенные нормативными до-
кументами, и нарушать их никому не позво-
лено».

Вернувшись в свой кабинет, Макей почув-
ствовал, что предпринятых им усилий по де-
бюрократизации страны явно недостаточно. 
Он вызвал секретаря и поручил в ближайшее 
время подготовить ряд поручений для мэра 
Минска Павлова. Столичному градоначаль-
нику придется устранять выявленные недо-
статки, а также уволить руководителей РСЦ и 
ЖЭСа.

Булочек Макей так и не купил, а потому поо-
бещал, что в следующий раз отправится на их 
поиски не только в другие районы Минска, и 
вообще готов объездить ради этого всю стра-
ну. Но день заметно повеселел, да и к тому мо-
менту уже вернулась Петкевич.

Страна же была слишком занята своими 
проблемами, чтобы заметить дебюрократиче-
ские усилия главы администрации: народ тихо 
на кухнях и в курилках жаловался на высокие 
цены, сокращение зарплат и вынужденные 
отпуска, Лукашенко бился за деньги в Москве, 
а Нацбанк не беспокоил граждан ошеломляю-
щими сводками с валютного фронта.

И никому не было дела до булочек. А стои-
ло бы, ведь случилось еще одно весьма неза-
урядное событие в политической жизни стра-
ны. Вот так, потихоньку, начиная с булочек…

всё путем. вот и «Погоня» понемногу 
возвращается. Древний символ мо-
жет стать основой герба витебской 

области. Не в светлом будущем, а при ны-
нешней власти. о такой перспективе бела-
ПАН сообщили в управлении идеологиче-
ской работы витебского облисполкома. 

Указ продлил на неопределенныЕще будут 
обсуждение, голосование и все такое прочее. 
Но симптоматично то, что чиновников уже не 
колбасит от одного вида исторической симво-
лики. 

К слову, стилизованный всадник присут-
ствует в гербах отдельных городов (Лепель, 
Верхнедвинск, Речица, Могилев) и даже Го-
мельской области (правда, вкраплен очень 
мелко, стыдливо). Хотя еще совсем недавно 
«Погоню» и бело-красно-белый флаг офици-
альные идеологи примитивно клеймили как 
атрибутику полицаев (на что от адептов полу-
чали: а садисты с красными звездами стреля-
ли в затылок невинным людям в Куропатах!). 

Не будем ломиться в открытую дверь, до-
казывая, что конный воин — символ более 
древний, органичный и близкий нашей исто-
рии, нежели слегка перелицованный образец 
сталинской геральдики. 

Более того: рискну предположить, что 
главный начальник где-то уже и сожалеет о 
бесшабашном решении 1995 года, когда по 
итогам референдума (безотказное оружие!) 
«Погоню» и бело-красно-белый стяг загнали в 
андеграунд. 

Тогдашнее решение о возврате минимально 
подправленной символики БССР было сугубо 
конъюнктурным, заточенным под «братское 
единение». Хмель дикого везения кружил 
голову. Казалось, что овладение Беларусью 
— пройденный этап, впереди — триумфаль-
ное вхождение в Кремль. Ну а историческая 
родина естественным образом растворится в 
восстановленном «совке». 

Но, с одной стороны, с Кремлем получил-
ся облом, а с другой — здешнее начальство 
вполне вошло во вкус суверенного правле-
ния. Становиться губернией дураков нет. 

В общем, Лукашенко сейчас ругает импер-
ские замашки не хуже БНФ. 

Это отнюдь не означает, что — вот, готова 
платформа для идейного братания между ны-
нешней правящей элитой и ее политически-
ми оппонентами. За некий цивилизованный 
минимум демократии, уважения к свободам и 
правам предстоит еще долгий бой. 

Однако есть сферы, где давно пора не скре-
щивать шпаги, а действовать сообща. Причем, 
естественно, это зависит прежде всего от вла-
стей предержащих.

Как бы это доходчивее выразиться… Ладно, 
простите за грубую формулировку, но: тупая 

война против белорусскости потеряла для 
властей всякий рациональный смысл. Имея 
голову на плечах, национальное сегодня надо 
не дубиналом глушить, а наоборот — всяче-
ски поднимать на щит. 

Когда перед Беларусью такие вызовы — от 
мирового кризиса до угрозы тихого поглоще-
ния, убогая казенная госидеология поможет 
как мертвому припарка. И наверху уже пре-
красно осознали: набор лозунгов а-ля совок 
не катит. Более того, он вреден, потому что 
мешает формировать белорусскую идентич-
ность. Если хотим построить полноценную 
страну — надо растить нормальных, полно-
ценных граждан, свободных от колониально-
го синдрома. 

Короче, самое время дать вертикали отмаш-
ку: все, ребята, генеральная линия меняется! 
Хватит маниакально выжигать «нацдемовщи-
ну», отныне — «Жыве Беларусь!». 

Вынесем за скобки чистую политику. Посмо-

трите: за годы бесшабашных интеграционных 
игр большой пласт научной, творческой, пе-
дагогической элиты был оскорблен, унижен, 
загнан в андеграунд лишь за то, по большому 
счету, что эти люди видели Беларусь суверен-
ной, белорусской. И потому не вписывались 
в концепцию «братского единения». Как не-
когда крепкие хозяева на селе не вписались в 
сталинскую коллективизацию. 

Авантюрный союзный проект, слава богу, 
прогорел. Время собирать камни. 

Реабилитация поруганной символики — 
это не просто смена картинок на обложке 
паспорта. Это обращение к иной — не про-
имперской, не заемной, а оригинальной кон-
цепции нашей истории. Где мы — не «ветвь», а 
нация. Где свой пантеон великих людей. Пусть 
дети знают, что наша история — это не только 
лапти, лучина да колтун в волосах. Что были 
и доблесть, рыцарство, титанизм просветите-
лей. 

Так что госиздательствам самое время вме-
сто тоскливой идеологической макулатуры 
массовыми тиражами печатать, например, 
блестящие исторические книжки Владимира 
Орлова. Самое время наладить отношения 

с опальным союзом писателей. Самое время 
восстановить в правах историков, изгнанных 
в свое время из институтов за «нацдемовщи-
ну». Пусть пишут и защищают диссертации, 
учат студентов. Самое время извиниться 
перед художниками, коих гнобили и вышвы-
ривали с выставок за то, что вместо красно-
зеленого у них вырисовывалось бело-красно-
белое. Пусть свободно пишут, рисуют, ваяют 
историю без изъятий — и выставляются в луч-
ших залах. 

Наконец, надо спасать, пока не поздно, язык 
титульной нации. Сейчас по-белорусски учат-
ся только 18,4% школьников. Это катастрофа. 
В 1994-м было 69%. Нужно срочно возрождать 
белорусские классы, школы, создавать насто-
ящий Белорусский университет. Государство 
найдет на этой ниве множество благодарных 
энтузиастов (только энтузиасты и могли все 
эти годы хранить мову). 

Только не надо ля-ля типа «люди сами не хо-
тят этого языка»! Просто люди рациональны. 
Массы не могут диссидентствовать, а сегодня 
белорусскоязычный — по определению дис-
сидент. 

Между тем я прекрасно помню начало 90-х, 
эту моду на белорусскость. Тогда для молоде-
жи это было стильно, круто. Родители видели 
перспективу и говорили чадам «давай-давай, 
за плечами не носить!». А чиновники показы-
вали изумительные способности к мове, пото-
му что на ней говорило высокое начальство. 
Это был стиль государственности. Яркий при-
мер: генерал милиции Гриб, сменив Шушке-
вича на посту спикера, за считанные месяцы 
перешел со всесоюзного языка милицейских 
протоколов на сочный язык предков. 

Заговори сейчас Лукашенко на белорусском 
– уверяю вас, вся вертикаль им за одну ночь 
овладеет. Причем на всякий случай – двумя 
вариантами (а вдруг прикажут на тарашкеви-
це? :) Да что там овладевать: неистребимый 
акцент наших деятелей свидетельствует: мат-
чына мова – в генах :) 

Ладно, не будем витать в эмпиреях. Конеч-
но, чудес не будет. Но тренд, я полагаю, пой-
дет. 

А для начала хорошо бы нашему начальству 
отказаться от определений типа «белорусы 
– это русские со знаком качества». Что и для 
русских обидно (выходит, они второсортные), 
и для белорусов (некий подвид, или как?). 

Ни с каким мы не знаком. Мы просто другие. 
И дорога у нас своя. 

Наши внутренние политические противоре-
чия, конечно, никуда не денутся. И есть вещи, 
которые неизбежно будут разводить нас по 
идейным полюсам. Но всем нам — я очень на 
это надеюсь — важно оставить детям и вну-
кам не филиал империи, а страну Беларусь. 

еще совсем недавно 
«Погоню» и бело-красно-
белый флаг  официаль-
ные идеологи прими-
тивно клеймили...

беларусь без Лука-
шенко или два дня 
в руках Макея

От «Погони» уже не колбасит пытаньне 
жыцьця і сьмерці 

у Горадні скончыўся разгляд 
адміністрацыйнай справы вольгі Гар-
маш, якую хацелі прымусіць дэманта-
ваць спадарожнікавую антэну на фа-
садзе дому на праспэкце Касманаўтаў.

Суд высьветліў, што антэна належыць яе 
мужу Максіму, ён яе усталяваў. Значыцца, 
Вольга Гармаш не зьяўляецца суб’ектам па гэ-
тай справе, і таму разгляд справы спынены, — 
вырашыла судзьдзя Тацяна Гергель.

Пасьля заканчэньня суду Максім Гар-
маш, муж Вольгі Гармаш, не хаваў, што яны 
з жонкай задаволеныя вынікамі разгляду 
адміністрацыйнай справы супраць яе.

Гармаш: “Тое, што мы перамаглі ў судзе, 
— я думаю, гэта першы такі прэцэдэнт у на-
шай вобласьці. Другое: суд стаў на абарону 
нашай пазыцыі нават у тым, што нашай сям’і 
былі нанесеныя сур’ёзныя маральныя страты 
няправільнымі дзеяньнямі прадстаўнікоў шо-
стага ЖЭСу. Дзіцячую настаўніцу міліцыі было 
загадана даставіць у суд з выкарыстаньнем 
фізычнай сілы, як злачынцу”.

Максім Гармаш зазначыў, што яны з жон-
кай напісалі хадайніцтва аб прыцягненьні да 
адказнасьці супрацоўнікаў ЖЭСу № 6, якія 
склалі пратакол.

Гармаш: “Сёньня было агучана рашэнь-
не суду, што ў адрас камунальных службаў 
будзе вынесена прыватнае азначэньне пра 
парушэньні і пра ліквідацыю прычынаў, якія 
спрыялі ўчыненьню гэтых парушэньняў”.

Кіраўнік юрыдычнага аддзелу жыльлёва-
эксплюатацыйнага прадпрыемства 
Кастрычніцкага раёну спн. Вішнеўская тлума-
чыла ў судзе, што ў пытаньні спадарожнікавых 
талерак для іх галоўнае — “бясьпека 
грамадзянаў”. Вось што яна сказала пасьля за-
канчэньня суду:

“Калі ласка, з гэтымі пытаньнямі — 
у архітэктуру. Так, у архітэктуру, мы не 
ўзаконьваем, мы эксплюатуем жылы фонд. Калі 
зваліцца антэна, то мы будзем за гэта адказ-
ваць. Трэба, каб быў праект на ўсталяваньне 
антэны, каб яна адпавядала патрабаваньням 
адпаведным, каб яна была бясьпечнай для 
грамадзянаў, якія пражываюць у горадзе, каб 
яна не звалілася, не забіла чалавека”.

Паводле супрацоўніц камунальнай 
службы, кожны ўладальнік антэны атрымае 
прадпісаньне аб дэмантажы. У яго застанец-
ца таксама права яе ўзаконіць, але такога 
мэханізму пакуль няма. Як даведаўся Максім 
Гармаш, прадугледжаныя толькі санкцыі су-
праць тых, хто адмовіцца добраахвотна дэ-
мантаваць тэлевізійную спадарожнікавую 
талерку.
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Інвестыцый як не было, 
так і няма 

Лонданскі інвестыцыйны фо-
рум абыйшоўся беларусам у суму 
большую за паўмільёны даляраў.

Па ўдакладненай статыстыцы 
па прыцягнутых за мінулы год за-
межных інвестыцыях, практыч-
ныя вынікі ад масавага і шумнага 
беларускага дэсантавання ў на-
ваколлях Пікадзілі пакуль не пра-
глядаюцца, піша газета «Заўтра 
тваёй краіны».

За тры кварталы мінулага года 
(гэта значыць да беларускага дэ-
бюту ў Лондане) увесь аб’ём пры-
цягнутых у беларускую эканоміку 
сродкаў склаў 5,2 млрд даляраў. 
У тым ліку 1,9 млрд. даляраў пра-
мых інвестыцый. Гэта значыць 
у сярэднім за квартал у краіну 
прыходзіла па 1,7 млрд даляраў 
замежных сродкаў.

Якія жа вынікі чацвёрта-
га квартала, у якім па ідэі 
павінныя былі выявіцца хоць 
нейкія інвестыцыйныя ўсходы 
ад лонданскіх пленарных 
паседжанняў і фуршэтаў? Усяго па 
статыстыцы ў эканоміку Беларусі 
за тры апошнія месяцы 2008 
года паступіла менш за 1,3 млрд 

даляраў, з якіх 400 млн даляраў – 
у выглядзе прамых інвестыцый.

Нагадаем, што некалькі 
дзясяткаў праектаў, якія беларусы 
прэзентавалі на інвестыцыйным 
форуме ў Лондане, ацэньваліся ў 
суму каля 9 млрд. даляраў.

Падобна, правы былі тыя, 
хто прагназаваў, што выхад 
беларусаў на эканамічную арэну 
падчас усеагульнага крызісу не 
будзе ацэнены па вартасці і што 
гэты не лепшы час латаць імідж 
краіны.

Эксперты адзначалі ў 
лістападзе, што амбіцыйныя пла-
ны па прыцягненні грошай вы-
глядаюць калі не ўтапічнымі, то 
некалькі не да часу. Яны звярталі 
ўвагу на сітуацыю ў суседняй 
Расеі, дзе толькі за верасень 2008 
года адток замежнага капіталу 
склаў больш за 30 млрд. даляраў 
– больш, чым за ўвесь любы год у 
гісторыі гэтай дзяржавы.

Дарэчы, сумы, выдаткаванай 
на лонданскі ваяж, хапіла бы, 
каб выплаціць зараз хоць бы 
мінімальны заробак «мазаўцам», 
якім пагражаюць скарачэнні.

придет сереньКОй вОлЧОК и...
Министру внутренних дел 

Беларуси Владимиру Нау-
мову надоело не спать ночами.

Массовые аресты в Волковыске 
оппозиционно настроенных акти-
вистов, известных местных пред-
принимателей, а также обыски в 
квартирах и гаражах членов БНФ, 
могут быть элементами задуман-
ной министром внутренних дел 
Владимиром Наумовым спецопе-
рации по изобличению организо-
ванной террористической груп-
пы.

За что задержаны бывшие по-
литзаключенные Николай Авту-
хович и Юрий Леонов, а также их 
бывший партнер по бизнесу Вла-
димир Осипенко? За экономиче-
ские преступления? Но за это они 
уже наказаны, отсидели в колони-
ях несколько лет и досиживали 
оставшееся дома под милицей-
ским надзором.

Зачем, даже в случае новых 
экономических преступлений, на-
правлять в Волковыск большой 
отряд - 30 человек - бойцов спецо-
тряда «Алмаз»? Все были вооруже-
ны до зубов и, как рассказывают 
свидетели, вели себя агрессивно и 
крайне нервно.

Наконец, для чего обыскивать 
частные квартиры, офис, гаражи 
и перекапывать огороды? Явно 
искали не спрятанные бухгалтер-
ские книги. Тогда, что?

Искали оружие и взрывчатку. 
Руководил операцией какой-то 
генеральский чин из Минска. Не 
удивлюсь, что это был сам ми-
нистр Наумов.

Он не спит уже который месяц. 
Наумов публично поклялся мень-
ше есть и не спать, пока не найдет 
тех, кто организовал взрыв само-
дельной бомбы на ночном пре-
зидентском концерте летом 2008 
года. Ради этого он собирает отпе-

чатки пальцев со всего мужского 
населения страны. Видимо, ему 
надоело ждать результата. Терро-
ристическую группу решили сле-
пить из Волковысских ребят.

Автухович с товарищами - пре-
красные кандидаты в террористы. 
Автухович - бывший «афганец». Он 
ненавидит нынешнюю власть и 
позволяет себе абсолютно резкие 
комментарии. Когда он говорит о 
Лукашенко, то не выбирает слова. 
В этом потоке обиженного, уни-
женного, разоренного и оскор-
бленного воина и предпринима-
теля легко можно найти и угрозу 
физической расправы в адрес гла-
вы государства (например, «толь-
ко снайпер спасет Беларусь, кто б 
его кончил»), и призывы к насилию 
(типа, «ну я его в…»), и призывы к 
насильственному свержению вла-
сти и много чего еще.

Николай Автухович уже достал 
местных чиновников, которые 
погрязли по уши в коррупции и 
воровстве. Вообще, все белорус-
ские приграничные районы - это 
клоака, где царит бесстыжее во-
ровство под прикрытием власти 
и местных силовых структур. Ви-
димо, они решили, наконец, изба-
виться от Автуховича и подошли к 
делу творчески. Обычные кляузы 
не могли свалить уважаемого и 
авторитетного человека. Но если 
нарисовать заговор или терро-
ристическую группу, то дело вы-
горит. Оказалось, что фантазия у 
местных чиновников легко читае-
ма. По предварительной инфор-
мации, Автуховича обвиняют в 
поджоге дома бывшего начальни-
ка РОВД Волковыска. Дом мили-
ционера сгорел 5 (!) лет назад, но 
это ничего не меняет. Как говорит-
ся, из искры возгорится пламы, и 
маленький пожар районного мас-
штаба раздуют до террористиче-

ских размеров.
Подельник Автуховича Юрий 

Леонов - тоже мужик резкий. Вы-
йдя из тюрьмы стал писать рома-
ны о криминальном беспределе в 
Беларуси. При чем писал он о по-
литической верхушке страны. За-
канчивал уже второе произведе-
ние. Чем - не террорист? Конечно, 
он подводил идеологическую базу 
под антизаконные действия груп-
пы водителей из Волковыска. Я уже 
вижу заголовки в президентской 
газете - «Таксисты-террористы» 
или «Террористы по вызову». Нет, 
лучше - «Зеленоглазые убийцы из 
Волковыска!»

Такое уже было в нашей недав-
ней истории. Помните, осенью 
1997 года грохнули президентско-
го друга и главного контролера 
Могилевщины Миколуцкого. Ред-
кий был негодяй и вор. Его убили 
при помощи бомбы в подъезде. 
На похороны президент приезжал 
под охраной бойцов «Альфы» в 
шлемах. Чтобы долго не мучать-
ся, могилевские чекисты быстро 
состряпали дело и террористиче-
ской организации. Они сделали 
главарем бывшего своего коллегу, 
который вел в Могилеве такую же 
беспощадную войну с властью и 
спецслужбами, как и Автухович. 
Этого человека арестовали и по-
том в следственном изоляторе 
убили. Группу даже незнакомых 
между собой молодых людей едва 
не подвели под расстрел. Их спас-
ло чудо и вмешательство в дело 
журналистов. «Белорусская дело-
вая газета» провела целое рассле-
дование этой истории, кому инте-
ресно - поищите в архивах.

И вот теперь мы можем стать 
свидетелями нового грандиозно-
го шухера, новой страшной фаль-
сификации. Лишь бы министр На-
умов, наконец, выспался.

Лукашэнка пазіцыянуе сябе як цара і 
тым самым падрывае асновы павагі 
да закону. Піша Барыс Тумар.

У «Кнігарні «Наша Ніва» сёлета мае выйсці 
манаграфія прафесара Анджэя Сулімы 
Камінскага «Рэспубліка супраць аўтакратыі: 
Рэч Паспалітая і Расія, 1686—1697». Аўтар 
вывучаў дыпламатычныя кантакты паміж 
краінамі ў перыяд, калі Расія ўваходзіла ў 
сілу, пачаўшы эксплуатацыю гіганцкіх калоній 
Сібіры і Уралу, а Рэч Паспалітая перажывала 
спад. Нават ад гэтых часоў сілы дзяржаўнага 
ладу краіны і адданасці яму нашых продкаў 
хопіць, каб РП пратрымалася яшчэ цэлае ста-
годдзе. Я згадаў пра гэтую кнігу, калі прачытаў 
аб прыгожым жэсце, зробленым Аляксан-
драм Лукашэнкам 6 лютага на нарадзе па 
ўдасканаленні крымінальнага заканадаўства.

Лукашэнка звярнуўся да міністра ўнутраных 
справаў Уладзіміра Навумава з загадам: 
«Калі ласка, заўтра вы іх адвязіце ў вёску, я 
вас прашу, няхай яны жывуць у вёсцы, а вы 
вядзіце сваю крымінальную справу, — гэта 
пра трох палешукоў, якія лінчавалі ашалела-
га катаржніка, які не даваў спакою вёсцы. — 
Адвязіце людзей у вёску, і няхай працуюць 
там, знаходзяцца ў сваіх сем’ях, а вы іх запра-
шайце і дапытвайце, гэта для іх будзе лепш, 
чым сядзець у следчым ізалятары».

У той жа дзень абвінавачваных прывезлі 
з СІЗА ў роднае сяло Пухавічы Жыткавіцкага 
раёну.

Звяртаючыся да старшыні Вярхоўнага 
суду Валянціна Сукалы, Лукашэнка ўказаў: 
«Я папрасіў бы, каб вы лаяльна вялі гэтую 
крымінальную справу. І вельмі вас прашу, 
пастаўцеся як да сваіх родных людзей. Ну 
нягоднік ён, людзей тэрарызаваў, цэлую вё-
ску. Калі ўжо мужыкі на гэта пайшлі, напэўна, 
яны сапраўды абураныя былі, і ўсё ж простыя 
людзі на іх баку. Калі трэба прыняць рашэнне 
ў рамках заканадаўства, я гатовы прыняць, 

але мне падаецца, вы без мяне там прымеце 
рашэнне. Гэтых людзей трэба адпусціць, весці 
следства, няхай гэтае следства ідзе. І нават 
прашу публічна, не саромеючыся, суд, каб вы 
вельмі ўважліва паставіліся, і калі ёсць маг-
чымасць, падтрымалі гэтых людзей. Нельга іх 
саджаць! Што гэта — вялікі чалавек загінуў? 
Па турмах туляўся, прыйшоў і яшчэ тэрарызуе 
цэлую вёску».

Прыгожа сказана. Файная папулісцкая 
інсцэнізацыя перад тэлекамерамі. Сарказі так-
сама папуліст, але немагчыма ўявіць сабе такі 
жэст у ягоным ажыццяўленні, ці нават у Буша, 
хоць той паходзіў з франціру, на якім суды 
лінчу колісь былі дазволеныя заканадаўствам. 
У дэмакратычных краінах судовая ўлада неза-
лежная ад выканаўчай. Гэта закон.

Манарх, якога стагоддзямі прызнавалі бе-
ларусы і якому былі верныя, — кароль Рэчы 
Паспалітай — не мог сваёй воляй пакараць 
самага дэградаванага грамадзяніна, якім 
на той час быў шляхціч. Закон не дазваляў. 
Грамадзяніна мог пакараць толькі адпаведны 
суд. 

Мілаваць кароль мог і карыстаўся гэтым 
правам — але толькі пасля рашэння суда. 

З дзяржаваю атаесамляліся грамадзяне, 
а не кароль, якога яны абіралі. «Дзяржава 
— гэта мы», лічылі грамадзяне, і адпаведна 
дзейнічалі, і дзякуючы гэтаму Рэч Паспалітая 
была такім унікальным утварэннем, якое пра-
трымалася шмат стагоддзяў сярод мацнейшых 
і агрэсіўных суседзяў. 

Зусім інакшым быў інстытут маскоўскага 
цара. Тут ужо ніякага «мы», акрамя «мы, цар 
Вялікія і Малыя і Белыя...». «Дзяржава — гэта 
я», больш за тое, у адрозненне, скажам, ад ка-
раля сонца Людовіка XIV, цару належала не 
толькі заканадаўчая і выканаўчая ўлада, але і 
судовая, ды яшчэ і сакральная роля.

Характэрнай рысай царскае сістэмы было 
тое, што менавіта цар меў манаполію на 

ажыццяўленне правасуддзя:
ад ягонага імя і ягонай ласкай, і Суліма 

Камінскі бліскуча апісвае, як гэта функцыяна-
вала і што з гэтага вынікала. 

Як прадэманстраваў іншы гісторык, Эдвард 
Кінан, расійскім чыноўнікам забаронена было 
згадваць неўраджаі ці эпідэміі, бо гэта магло 
пашкодзіць царскай рэпутацыі. («Крызісу ў нас 
няма».) Забаранялася прызнаваць ваенныя 
паразы ці памылкі адміністрацыі, бо пад на-
чалам цара не бывае памылак. У выніку Расія 
трапляла ў бясконцае кола хлусні (якое ў наш 
час называецца статыстыкай і рэйтынгамі).

Cамасуд на Палессі адбыўся ад таго, 
што сілавыя структуры самаўхіляюцца, 
бездзейнічаюць, працуюць неэфектыўна

— хто з нас з тым не сутыкаўся — перадусім 
праз дысфункцыянальнасць сістэмы, у якой 
аператыўныя работнікі задыхаюцца ад 
перагрузкі пры адначасовай раздзьмутасці 
апарату палітычнага вышуку. Адбыўся такса-
ма праз хібы ў законах, якія не дазваляюць 
ізаляваць тыпаў, як жыткавіцкі падпальшчык. 
І праз жахлівую сацыяльную дэградацыю раб-
скае вёскі. 

Беларускі цар таксама мілуе і карае. У цара 
можна дабіцца справядлівасці. Цар — баць-
ка. Калі што не так, то цар проста пра гэта не 
ведае. Цар ніколі не памыляецца. Ён безда-
корны. Вось які вобраз ствараюць Лукашэнку. 
Народны цар, «адзін з нас, вынесены наверх», 
заступнік простага чалавека («простыя людзі 
на іх баку»).

Архетып цара актыўна выкарыстоўвалася 
і выкарыстоўваецца Лукашэнкам пры 
рэалізацыі ягоных паліттэхналагічных схемаў.

«Вы ў нас трошкі большы чым Бог», 
—калісьці трапна схапіў гэта берасцейскі вая-
вода. Сама выбраная мянушка «Бацька» адсы-
лае як да падняпроўскіх казацкіх атаманаў, так 
і да цара бацюхны, айца народу. 

Як і цара, «Кіраўніка дзяржавы» не даз-

«АДвяЗІце ІХ у вёСКу»

“АКеЛА” 
ПРАМАХНу ўСя

волена крытыкаваць нават у малым. Ва ўсіх 
могуць быць «недочеты» — у Адміністрацыі 
прэзідэнта, у міністраў, у генералаў — але не 
ў цара.

Ну і як жа вялікаму цару можа гаварыць на 
мове малое нацыі? Не па чэсці...

Прэзідэнт можа памілаваць — але толькі 
пасля таго, як вынес сваё рашэнне незалежны 
суд. 

Так дзейнічае еўрапейскае правасуддзе. Па-
куль будзе іначай, Беларусь будзе заставацца 
краінай тыранічнай. 

Самадзяржаўе Лукашэнкі выйшла за рамкі 
аднаго толькі іміджу. На сёння Лукашэнка дэ 
факта трымае ў сваіх руках заканадаўчую, 
выканаўчую і судовую ўладу. Фармальна за-
мацаваны ў Канстытуцыі падзел уладаў не 
рэалізуецца на практыцы.

Які ён «еўрапейскі лідэр» пры такім стаўленні 
да права і нацыянальнае мовы, пры адсутнасці 
падзелу ўладаў?

Спагада моцным хлопцам з над Убарці не 
павінна засланяць ад нас абсалютную заган-
насць аўтакратычных прыёмаў з гледзішча 
дэмакратычнага ладу.

Патрэба мець у дзяржаве моцную, г.зн. 
эфектыўную ўладу і падмацоўваць яе 
палітычнай папулярнасцю не дае права пра-
вам пагарджаць. 

Як палітычны інстытут, кароль Рэчы 
Паспалітай быў «слабейшы» за расійскага цара. 
Аднак звярніце ўвагу, што ніводзін кароль і 
ніводзін ягоны нашчадак не былі забітыя, не 
скончылі сваіх дзён у турме. Іх часам выганялі, 
пераабіралі, але не забівалі і не садзілі ў тур-
му. У Расіі цароў труцілі, душылі, забівалі, 
памяшчалі ў манастыр, самі цары забівалі 
сваіх дзяцей — патэнцыйных змоўшчыкаў. Аб-
салютная цана абсалютнай улады.

Хачу звярнуць увагу, што 
царская форма ўлады была ўласціва 

расійскай тыраніі, але не Беларусі з яе 
традыцыямі,

з аднаго боку, ВКЛаўскага рэспубліканізму, з 
другога, алігархіі. 

Прышчапляць царызм нашай краіне — аз-
начае палітычна і ментальна русіфікаваць.


